
Na Velký pátek 7. dubna se 
uzavřela životní pouť Bohuslava 
Korejse, sbormistra, varhaníka 
a skladatele duchovní hudby. Jeho 
dlouhý, neobyčejný a naplněný 
život byl fakticky i symbolicky 
pevně spjat s Kristem.

OHLÉDNUTÍ
Jana Bati

Ono symbolické pouto nenaznačuje 
pouze datum úmrtí, ale začíná u sa-
motného Bohuslavova narození, 
jež se událo na Hod Boží vánoční 

roku 1925 na Březových Horách u Příbrami. 
Do rodiny poštovního úředníka Emila Korej-
se (1888–1966) a Berty Korejsové (1885–1953) 
přibyl jako čtvrté a poslední dítě. Jméno Bohu-
slav mu bylo dáno s ohledem na jeho příchod 
do času, kdy lidé vzdávají Bohu slávu. Aniž by 
to tehdy rodiče mohli tušit, stala se Boží oslava 
prostřednictvím hudby Bohuslavovým život-
ním posláním. První základy hudebního vzdě-
lání dostal přímo v rodině, protože jeho otec 
působil nejprve jako ředitel kůru březohorského 
farního kostela sv. Vojtěcha a po přestěhování 
do Prahy roku 1933 coby regenschori kostela 
sv. Kříže na Příkopech. Korejsův hudební vý-
voj však ovlivňovaly i další osobnosti. Zásadní 
impulzy ovšem načerpal zejména u dvou výraz-
ných postav našeho hudebního života – u Bohu-
míra Špidry (1895–1964) a Miroslava Venhody 
(1915–1987). První jmenovaný byl jeho profe-
sorem dirigování, ale bezesporu na něj působil 
i  jako zakladatel a umělecký vedoucí souboru 

Čeští madrigalisté, který na česká pódia poprvé 
ve větší míře uváděl předbarokní hudbu. Venho-
da pak Korejse zasvětil do interpretace gregori-
ánského chorálu, jenž se později stal mocným 
inspiračním zdrojem pro jeho žalmovou tvorbu.

Vznik responsoriálních žalmů, s nimiž je 
jméno Bohuslava Korejse nejčastěji spojová-
no, je přímo spjat s liturgickou reformou Dru-
hého vatikánského koncilu, prováděnou u nás 
od sklonku roku 1969. Tehdy totiž vyvstala po-
třeba nových liturgických skladeb v národním 
jazyce a právě v této souvislosti byl Českou 
liturgickou komisí vyzván k vytvoření cyklu 
responsoriálních žalmů.

Obětavý pedagog
Praktické důvody stojí i za vznikem vícehla-
sých kompozic v českém a latinském jazyce, 
jichž má Korejs na kontě několik desítek. Na 
rozdíl od žalmů, u nichž se od počátku očeká-
valo široké využití, byly jeho vícehlasé sbory 
původně určeny převážně pro konkrétní litur-
gický prostor pražského chrámu Panny Marie 
před Týnem, kde autor působil od roku 1962 
jako regenschori. Postupně se však rozšířily 
i jinam díky jeho pedagogické činnosti, při níž 
předával své sbormistrovské a varhanické zku-
šenosti – mj. i během kurzů chrámové hudby, 
pořádaných na mnoha místech Čech a Moravy 
(např. Plzeň, Domažlice, Bor u Tachova, Kro-
měříž, Valtice, Moravský Beroun).

Výjimečné pedagogické nadání uplatňoval 
dlouhá léta jak při soukromé výuce základů pě-
vecké techniky, intonace a varhanní hry, tak veřej-
ně. To však až po roce 1989, kdy se otevřely nové 
možnosti vzdělávání v oblasti liturgické hudby, 
zejména na půdě Týnské školy v Praze, u její-

hož zrodu stál. V devadesátých letech 20. století 
vyučoval též liturgický zpěv na Katolické teolo-
gické fakultě Univerzity Karlovy. Roku 1999 se 
aktivně zapojil do redakční rady časopisu Var-
haník, kam přispíval jak články, tak skladbami.

Z výše naznačeného je zřejmé, že odkaz Bo-
huslava Korejse naší duchovní hudbě je nutno 
vnímat ve více rovinách. Nebyl sice profesio-
nálním skladatelem, přesto jeho díla vynikají 
osobitou autorskou invencí, která se však ne-
dere do popředí na úkor zhudebňovaného tex-
tu a je zcela podřízena liturgické funkci v sou-
ladu s jeho vzory – gregoriánským chorálem 
a renesanční polyfonií. Podobně střízlivý pří-
stup uplatňoval i při varhanním doprovodu 
písní, v němž harmonizace citlivě podporuje 
charakter melodie. 

K vlastnímu chápání role liturgického varha-
níka se dopracoval nejen na základě svých vzo-
rů, ale také teoretickým studiem a praktickými 
zkušenostmi, protože ani v této oblasti neměl 
profesionální školení. A právě tento praktic-
ký zřetel mu pomohl chápat potřeby a pro-
blémy amatérských varhaníků a  sbormistrů 
v Čechách i na Moravě, jimž během četných 
setkání pomáhal rozvíjet jejich dovednosti.

S Bohuslavem Korejsem odešla výjimečná 
osobnost naší duchovní hudby. Zůstává však 
po něm výrazná stopa nejen v samotné jeho 
tvorbě, ale především v činnosti nesčíslné řady 
těch, kteří měli příležitost 
být jeho žáky, posluchači 
a sboristy. Co lepšího by si 
mohl jako trpělivý a oběta-
vý učitel přát?

Autor je muzikolog a vnuk 
Bohuslava Korejse, působí 
na Filosofi cké fakultě UK.

Západní instituce zakazují či 
omezují sociální síť � kTok a varují 
před čínským vlivem. V čem je 
tamní režim nebezpečný?

KOMENTÁŘ
Pavla Fischera

Principy komunistické Číny jako by 
vypadly z našich učebnic marxismu-
-leninismu v 50. letech, pouze s  tím 
rozdílem, že odkaz soudruhů Lenina 

a Gottwalda nahrazuje Mao. Komunistická 
strana je důležitější než zákony země, gene-
rální tajemník má větší slovo než soudy, par-
lament dělá stafáž. Občany země je třeba sle-
dovat a „velký bratr“, využívající nejnovější 
technologie, má volné pole působnosti, a to 
nejen v Číně. To by nás mělo zajímat, šmíruje 
totiž i u nás.

Špehování může vypadat tak, jak vypovědě-
li například bývalí zaměstnanci fi rmy Huawei 
v ČR. Tvrdili, že citlivé informace o českých 
občanech předávali přímo čínské ambasádě. 
Dalším prostředkem, který Čína s oblibou po-
užívá, jsou informační technologie, kam pat-
ří i sociální sítě. Široce rozšířený 
 kTok má 
dnes v ČR téměř dva miliony uživatelů a  je 
oblíbený v Evropě i v USA. Sociální síť, kte-

rá má podrobný přehled o životech uživatelů, 
se může stát účinnou zbraní, pokud dojde ke 
zneužití dat. 

Jistě, to je obecný princip u všech sociálních 
sítí. Avšak v případě 
 kToku víme, že neexis-
tují pravidla, která by se čínský režim zdráhal 
porušit. Netušíme, kdo má k údajům přístup 
a kdy je zneužije. Na varování bezpečnostních 
složek reagují parlamenty a  instituce. U nás 
například některé vysoké školy informovaly 
studenty i zaměstnance, že aplikace sbírá data 
z digitálního kalendáře, údaje o poloze uživa-
tele nebo kontakty z jeho adresáře.

Problém s Čínou je, že nerespektuje autority 
a dohody. Například na Radě pro lidská práva 
OSN blokuje projednání zprávy o zoufalých 
poměrech v Číně, prý by to zranilo city čínské-
ho lidu. Rozsáhlá území s odlišnými kulturami 
režim udržuje pohromadě jen s využitím síly 
a systematické represe. Třeba 
 bet, formálně 
„autonomní oblast“, je pod trvalým atakem: 
přesunuli sem jednotky čínské armády a bou-
rají kulturní památky. Vyučovat tibetštinu se 
nesmí, šlo by o „podporu separatismu“. 

Podobný obrázek bychom dostali ve Vý-
chodním Turkestánu, kde žijí muslimové. I ten 
je „autonomní“ oblastí Sin-ťiang. Víra se musli-
mům zakazuje a na ulici jsou zatýkáni jen pro-
to, že je kamery podle tvaru obličeje zařadily 
mezi podezřelé. Rodiny jsou násilím roztrhá-
vány, děti odeslány k adopci, nucenou převý-
chovu pak zajišťují pracovní lágry. 
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Čína, jak ji nechceme vidět

ANKETA:

Učíte se pracovat se svým strachem?
a) ano; b) ne.
Hlasujte na www.katyd.cz 
Otázka v minulém KT zněla:
Kurzy Alfa v Česku působí už 25 let.
Znáte je?
a) ano (54); 
b) slyším o nich poprvé (13).

© Jan Hrubý

FEJETON
Marie Kolářové

V telefonu mi pípla SMS. Nejezdí vý-
tah. Sobota, pozdě odpoledne, prá-
vě jsem na cestě, za hodinu dorazím 
do Prahy. Jako předsedkyně našeho 

malého společenství vlastníků řeším právě ta-
kovéto závady. Ostatní očekávají, že zavolám 
na servis, i když by třeba mohli i sami. Dobrá. 
Dorazím domů. V přízemí na mě bliká tlačítko 
výtahu: Mimo provoz. 

Naštěstí nemám mimořádně těžkou tašku. 
Výtah ale není uvázlý mezi patry, jak jsem oče-
kávala, a dokonce můžu otevřít dveře. Výbor-
ně, risknu to. Mobil u sebe mám, tak co. Vlezu 
do kabiny, zmáčknu třetí patro, dveře se za-
vřou – a překvapení? Ne, výtah opravdu neje-
de. Aha, jen žádnou paniku. Tlačítko se třetím 
patrem svítí, přidám k němu tlačítko přízemí. 
Uf, dveře se otevřou. Výborně, nejsem za blon-
dýnu. Vyrazím po schodech. Dveře výtahu se 
zavřou a výtah vyjede sám nahoru, zastaví se 
tam a pak zase sjede dolů. 

Doma odložím věci. Výtah mě provokuje. 
Klidně si beze mě jen tak jezdí. Třeba mu nako-
nec domluvím. Vyjdu z bytu, přivolám výtah 
a nastoupím. S mobilem, jak jinak. Zmáčknu 
přízemí a jedeme. Tentokrát mě výtah vzal na 
milost. Pak se zase se mnou vrátil nahoru. Ví-
tězoslavně pošlu SMS, že výtah je opět v pro-
vozu. Dělám si z výtahu legraci, že měl nejspíš 
nějaké psychické problémy.

Varovný nápis „Mimo provoz“ jsem na za-
čátku nevzala úplně vážně, protože jsem to 
myslela dobře. Jistě, mohla jsem zavolat po-
hotovostní výjezd anebo nechat obyvatele strá-
dat do pondělí. Čtyři patra zvládnou všichni. 
Znám je a vím, že nikdo nemá obtíže s chů-
zí. Udělala jsem si zkrátka radost, nejen sobě, 
i ostatním. Nic zvláštního jsem neriskovala. 
Na dlouho bych v  tom výtahu jistě neuváz-
la, v Praze výtaháři dorazí brzy. Jen jsem si 
říkala, na jaký stupeň škály mezi obětavostí 
a pokoušením mého anděla strážného bych to 
tentokrát zařadila. Toto byla vskutku tak drob-
ná záležitost, že bych se téměř styděla, abych 
ho obtěžovala. Jindy jsem mu už dala zabrat 
víc. To pak zase z celého 
srdce děkuji a ubezpeču-
ji, že příště se budu cho-
vat odpovědněji. Tedy 
přesné do té doby, než 
mě napadne nějaká kre-
ativní myšlenka. Soucí-
tím proto se všemi, kdo 
to myslí dobře.

Příklad z Irska
GLOSA
Karla Pučelíka

Americký prezident Joe Biden na-
vštívil minulý týden Irsko, zemi 
svých prapředků. O dění na os-
trově se v poslední době mlu-

ví kvůli dokončování brexitové smlouvy, 
která upravuje fungování hranic. Naštěstí 
se povedlo dojednat rozumný kompro-
mis a hrozba porušení křehkého míru je 
tak aspoň na čas zažehnána. Nutnost spo-
lupráce a dohod byla hlavní linkou Bi-
denovy návštěvy. „V politice platí, že bez 
ohledu na to, co nás rozděluje, pokud se 
hodně snažíme, vždy se najdou oblasti, 
které nás spojují. Postavit se za mír, odmí-
tat politické násilí musí být jednou z těch-
to věcí,“ apeloval v Belfastu. 

Možná si říkáte, že to jsou jenom řeči. 
Mohlo by to tak být, kdyby svá slova ne-
měl podložená Velkopáteční dohodou, 
která ukončila desítky let násilí mezi ka-
tolickými republikány a protestantskými 
příznivci monarchie a  jejíž 25. výročí si 
Británie a Irsko nyní připomínají. Když 
se dokázali dohodnout lidé, kteří se nená-
viděli, vraždili, odpalov ali pod sebou ná-
lože a kamením útočili na školní autobusy, 
pak to snad může dokázat každý, komu 
zbývá špetka zdravého rozumu. Samozřej-
mě, dohoda vyžadovala mimořádné úsilí, 
pomocnou ruku podali i Američané. Je 
dobře, že se události, které překonaly le-
titou nenávist, připomínají. Je to totiž po-
řád aktuální. 

Represe křesťanů od zvolení Si Ťin-pchin-
ga generálním tajemníkem strany v roce 2012 
roste. Přibývají mučedníci, bourají se kostely, 
zakazuje se mít doma na zdi kříž. Místo něj 
úřady nařizují vyvěsit portrét soudruha gene-
rálního tajemníka. Státem podporovaná církev 
požívá výhod, zatímco společenství křesťanů 
v podzemí s věkem ztrácí biskupy a nemá do-
statečně zformované kněze. Ale má něco jiné-
ho – zapálené věřící, kteří se navzdory nebez-
pečí naučí celé pasáže Bible nazpaměť, aby 
mohli tajně vyučovat.

V létě 2021 při policejní razii v diecézi Sin-
-siang zatkli biskupa Josepha Čang Wej-ču 
(Zhang Weizhu) a deset kněží. Všichni se měli 
dopustit těžkého zločinu: odmítli poslušnost 
komunistické straně. V opuštěné fabrice tajně 
formovali bohoslovce. 

Ve výčtu odvážných biskupů nesmí chybět 
kardinál Zen z Hongkongu, kde sice byla svo-
boda a demokracie, ale po nuceném zavedení 
zákona o státní bezpečnosti v roce 2020 nastal 
zvrat. Čína navzdory slibům, že bude respek-
tovat autonomii a ústavu Hongkongu, nasto-
lila nové pořádky. Devadesátiletého kardinála, 
který odvážně podpořil bojovníky za svobo-
du, zatkli a odsoudili. 

Cíle po celém světě
Pronásledováni jsou i  laici. V  březnu 2021 
biskup Šao ve své diecézi Wen-čou slavil mši 
v  soukromém domě. Soud vyměřil majiteli 
domu vysokou pokutu, mělo se jednat o „ne-
legální náboženské aktivity“. Byly tu i přitěžu-
jící okolnosti: biskupa jmenoval papež, nikoli 
strana. V obžalobě proto stojí, že byl vysvěcen 
zahraniční institucí, což je údajně v rozporu se 
samosprávou církve v Číně. 

I proto je smutné, že Vatikán po desetile-
tí nátlaku v roce 2018 přistoupil na dohodu 
s Pekingem. Úmysl Pekingu byl přitom jas-
ný – získat plnou kontrolu nad tím, kdo bude 
vysvěcen na kněze nebo jmenován biskupem. 

Odvaha milionů křesťanů nás oslovuje. Ris-
kují v boji s totalitou, pro kterou není nic svaté. 
Dokonce ani život člověka, jak ukazují zprávy 
o nedobrovolné transplantaci orgánů, kterou 
zde organizují doslova v průmyslovém měřít-
ku. Musí nás zajímat podmínky desítek milio-
nů 
 beťanů nebo Ujgurů, kteří trpí útlakem. 
Varování před čínským re-
žimem je vážné. Plánem 
Pekingu je nejen měnit po-
měry v Číně, ale doslova na 
celém světě. Tedy i u nás.

Autor je předseda senátního  
Výboru pro zahraniční věci, 
obranu a bezpečnost.

Boží oslava prostřednictvím hudby


